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1. Vispārīgā kompetence, apņemšanās darboties Eiropas labā un neatkarība 

Kādi jūsu personiskās kvalifikācijas un pieredzes aspekti ir svarīgākie kļūšanai par komisāri un vispārīgo Eiropas 

interešu virzīšanai, it sevišķi jūsu potenciālās atbildības jomā? Kāds būs jūsu pienesums Komisijas politisko 

vadlīniju īstenošanā? Kā jūs veicināsiet un īstenosiet dzimumu jautājuma integrēšanu visās jomās, kas ietilpst jūsu 

portfelī? Kā jūs integrēsiet jauniešus savas atbildības jomās? 

Kādas garantijas varat dot Parlamentam, ka darbosieties neatkarīgi; kā nodrošināsiet, ka neviena no darbībām, 

ko esat veikusi, veicat vai veiksiet, nemetīs ne mazāko ēnu pār jūsu darbību Komisijā? 

Pēc izglītības esmu ekonomiste. Savas profesionālās darbības laikā gan publiskajā, gan privātajā sektorā esmu 

risinājusi finanšu jautājumus no dažādiem skatpunktiem. Universitātē pasniedzu makroekonomiku un finanšu tirgu 

matemātiku. Savas teorētiskās zināšanas apvienoju ar praktisku pieredzi politikā, ko guvu, strādājot Finanšu 

ministrijas Valsts kases ģenerāldirektorātā par padomnieci Valsts sekretāram valsts kases un finanšu jautājumos. 

Vēlāk manā atbildības jomā nonāca arī REFER – dzelzceļa infrastruktūras valsts uzņēmuma (VU) – finanšu 

pārvaldība. Mana pieredze valsts parāda pārvaldības valsts aģentūras Emisiju un tirgu nodaļas vadītājas amatā man 

devusi skaidru izpratni par dziļo saikni starp valsts budžetu, tirgus noskaņojumu un finanšu stabilitāti. Pildot 

minētā amata pienākumus, es pārstāvēju parāda pārvaldības aģentūru ES komitejās, proti, Apakškomitejā ES valsts 

parāda vērtspapīru tirgu jautājumos un Koordinētas rīcības darba grupā, kas ir ekspertu grupa, kuras uzdevums ir 

apspriest ES finanšu instrumentus valsts parāda krīzes pārvarēšanai. Visa minētā pieredze man būtiski noderēja 

pārbaudījumiem pilnajos valsts kases ministra vietnieces un finanšu ministres amatos, kurus pildīju laikā, kad 

Portugāle izjuta akūtu ekonomikas un monetāro krīzi. Četrus ar pusi gadus es piedalījos visās ECOFIN un 

Eurogrupas sanāksmēs un cieši sadarbojos ar daudzām ES iestādēm, tostarp Eiropas Komisiju. Savas politiķes 

prasmes turpināju pilnveidot gados, kad ieņēmu valsts parlamenta deputātes amatu. Parlamenta deputātes amatā 

es biju Eiropas lietu komitejas locekle un šajā komitejā strādāju, lai nodrošinātu pastāvīgas ciešas saites starp 

Portugāli un ES struktūrām.   

Šo pamatīgo pieredzi publiskajā sektorā papildina mana padziļinātā izpratne par finanšu tirgu darbību un ES un 

valstu noteikumu ietekmi uz vietas, un šo izpratni es nostiprināju, strādājot tādiem uzņēmumiem kā Arrow Global, 

plc, kas ir kredītu pārvaldības pakalpojumu sniedzējs, un Morgan Stanley, kas ir pasaules mēroga banka.  Man bija 

arī privilēģija būt par locekli Augsta līmeņa forumā par kapitāla tirgu savienību, ko Komisija izveidoja 2019. gadā. 

Mūsu ziņojums palīdzēja īstenot Komisijas iniciatīvas kapitāla tirgu savienības veicināšanai, jo tajā sniedzām 

ieteikumus, kas joprojām ir aktuāli Komisijas priekšsēdētājas Urzulas fon der Leienas politisko prioritāšu 

īstenošanai.  

Pēdējo 15 gadu laikā esmu bijusi iesaistīta svarīgākajās sarunās un lēmumos, kuru mērķis ir nodrošināt mums 

pareizos instrumentus jaunu finanšu un eurozonas krīžu novēršanai, tostarp banku savienības izveidē. Piedzīvojusi 

šīs krīzes un to sekas, kas atstāj negatīvu ietekmi uz cilvēku dzīvi un plāniem visā ES un viņu uzticēšanos ES 

iestādēm, es izjūtu jo ciešāku apņēmību īstenot Eiropas projektu. Esmu patiešām pārliecināta, ka risinājumus 

šādām krīzēm var atrast tikai kopīgā darbā, ko veicam kopējam labumam. Tāpēc cieši ticu tādas Savienības 

veidošanai, kuras pamatā ir subsidiaritātes un proporcionalitātes principi, un virzībai uz priekšu visās jomās, kurās 

kopīga rīcība sniedz labākus rezultātus nekā problēmu risināšana valstu līmenī. Tāpēc es savu potenciālo 

pievienošanos Komisijai uztveru ar vislielāko nopietnību. Tā ir milzīga atbildība, jo, lai mazinātu nevienlīdzību 

un palielinātu labklājību, sasniedzot mūsu mērķi uzlabot konkurētspēju, ir būtiski nodrošināt, ka visas dalībvalstis, 

iedzīvotāji un uzņēmumi visā ES aktīvi piedalās finansiālo spēju stiprināšanā un izprot, ko tas nozīmē. 
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Ja mani iecels par komisāri, es izmantošu visas šīs prasmes un kompetences, lai izveidotu Eiropas uzkrājumu un 

investīciju savienību, kura aptvers banku un kapitāla tirgus, finanšu stabilitāti un konkurētspēju un kuras mērķis 

būs radīt labākas iespējas iedzīvotājiem uzlabot savu finansiālo stāvokli, atraisīt privātās investīcijas un īstenot 

zaļo, digitālo un sociālo pārkārtošanos. Es pievērsīšos arī finanšu pakalpojumu noteikumu īstenošanai un izpildei, 

jo īpaši, lai apkarotu finanšu noziegumus un pastiprinātu ES sankcijas, un centīšos pēc iespējas vienkāršot mūsu 

noteikumus, lai atvieglotu dzīvi iedzīvotājiem un uzņēmumiem un īstenotu visas manā pilnvarojuma vēstulē 

minētās jomas.   

Es labi apzinos, ka sievietes joprojām ir nepietiekami pārstāvētas visos līmeņos. Es arī apzinos, ka cilvēkiem, jo 

īpaši jauniešiem un sievietēm, bieži vien nav nepieciešamo prasmju, lai pārvaldītu savas finanses vai orientētos 

finanšu ekosistēmā, kas kļūst arvien sarežģītāka un strauji mainās. Es atzinīgi vērtēju Eiropas Parlamenta ciešo 

atbalstu dzimumu līdztiesības aspekta integrēšanai un tam, lai nodrošinātu, ka jauniešu bažas tiek ņemtas vērā 

visās politikas jomās. Es raudzīšos, lai arī manā komandā ir dzimumu līdzsvars. Manā atbildības jomā, ja mani 

apstiprinās šajā amatā, un atbilstoši manai pilnvarojuma vēstulei es vēlētos īpašu uzmanību pievērst finanšpratībai, 

lai risinātu abas šīs problēmas. Apņemos rīkot ikgadējus dialogus ar jauniešiem, un pirmais dialogs tiks rīkots jau 

pirmajās 100 mana amata termiņa dienās. Es ievērošu Eiropas Komisijas locekļu rīcības kodeksa garu un burtu, 

tai skaitā atjaunināšu savu publiski pieejamo interešu deklarāciju, ja būs paziņojamas izmaiņas. Izvairīšos no 

stāvokļa vai situācijas, kas varētu likt apšaubīt manu neatkarību, objektivitāti un pieejamību Komisijai, un 

informēšu Komisijas priekšsēdētāju par ikvienu situāciju, kas varētu potenciāli radīt interešu konfliktu manu amata 

pienākumu veikšanā. Es patiesi ticu, ka pārskatatbildība un pārredzamība ir ne tikvien prasība, bet arī morāls 

pienākums, ko es labprāt ievērošu.   

Es pilnībā ievērošu ES Līgumus un pienākumu vienmēr rīkoties Savienības interesēs. Jūtos ļoti pagodināta par šo 

iespēju atkal kalpot sabiedrības interesēm. Savu pieredzi un zināšanas, ko esmu ieguvusi savos dažādajos amatos, 

izmantošu, lai kalpotu tikai un vienīgi Savienības interesēm. 

2. Portfelī iekļauto jautājumu pārvaldība un sadarbība ar Eiropas Parlamentu  

Vai varat apņemties, ka pienācīgi informēsiet Parlamentu par savu darbību un jums pakļauto dienestu darbu? Kā 

jūs izprotat to, ka jūsu darbība ir pakļauta Parlamenta pārraudzībai? 

Ko savā pilnvaru termiņā gatavojaties darīt, lai sadarbotos ar Parlamentu, uzstātos tajā (gan komiteju līmenī, 

gan plenārsēdēs), nodrošinātu pārredzamību un sadarbību, kā arī panāktu, ka Parlamenta nostājas un aicinājumi 

uzsākt leģislatīvas iniciatīvas tiek ņemti vērā? Vai saistībā ar uzsāktajām iniciatīvām vai procesā esošajām 

procedūrām varēsiet savlaicīgi iesniegt Parlamentam dokumentus un informāciju, lai tas būtu tādās pašās 

pozīcijās kā Padome? 

Šo amatu, ja mani tajā apstiprinās, uzskatīšu par privilēģiju, pieņemšu to ar pateicību un būšu pagodināta 

pievienoties komisāru kolēģijai. Būdama kolēģijas locekle, es atbalstīšu mūsu kopējo politikas programmu un 

uzņemšos politisku atbildību par darbībām savā atbildības jomā, neskarot Komisijas koleģialitātes principu. Ja 

mani apstiprinās šajā amatā, es pildīšu savus pienākumus pilnīgā sadarbībā ar citiem Komisijas locekļiem atbilstoši 

noteiktajām darba metodēm un saskaņā ar iestāžu daudzgadu plānošanas lēmumiem.  

Apņemos sadarboties ar Parlamentu visos politikas veidošanas procesa un politiskā dialoga posmos un uzturēt ar 

to attiecības, kuru pamatā ir atklātība, pārredzamība, savstarpēja uzticēšanās, regulāra ziņošana un informācijas 

apmaiņa, jo īpaši, lai Parlaments varētu efektīvi īstenot demokrātisko pārraudzību. Ja mani apstiprinās šajā amatā, 

es rūpīgi uzklausīšu Eiropas Parlamenta bažas un sadarbošos ar komisāru kolēģiju, lai atbildētu uz tā 

pieprasījumiem. Konkrētāk, es cieši sadarbošos ar Eiropas Parlamenta Ekonomikas un monetāro komiteju 

(ECON), kas manā darba jomā ir galvenā atbildīgā komiteja. Es regulāri informēšu tās locekļus un sadarbošos ar 

citām attiecīgajām komitejām atkarībā no Parlamenta lēmuma par atbildīgajām komitejām, kā arī piedalīšos 

attiecīgajās debatēs plenārsēdēs. 

Tāpat arī mans birojs un FISMA ĢD, kas būs manas atbildības jomas dienests, ja mani apstiprinās šajā amatā, 

sadarbosies ar Eiropas Parlamentu un ECON, ievērojot uzticēšanās, pārredzamības, divvirzienu informācijas 

plūsmas un savstarpējas palīdzības principus un izprotot prasību par pilnīgu pārskatatbildību Eiropas Parlamenta 

priekšā.  

Es ļoti labi apzinos, ka gan politikas dialogā, gan likumdošanas iniciatīvās rezultātus var dot tikai efektīva un lojāla 

sadarbība. Es strādāšu, lai panāktu vienprātību saskaņā ar 2010. gada pamatnolīgumu un 2016. gada Iestāžu 

nolīgumu par labāku likumdošanas procesu. Pilnībā pievienojos Komisijas priekšsēdētājas nodomam stiprināt 
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īpašās attiecības starp Eiropas Parlamentu un Komisiju un esmu gatava personīgi piedalīties svarīgās trialoga 

sarunās un sekmēt aktīvu un regulāru komitejas sanāksmju apmeklēšanu, kā arī regulāru un tiešu informācijas 

apmaiņu ar Parlamenta komitejas priekšsēdētāju; tāpat būšu gatava piedalīties divpusējās sanāksmēs un tieši 

sazināties ar komitejas locekļiem, kā arī sekmēšu tūlītējas un skaidras informācijas sniegšanu un turpmāku 

pasākumu īstenošanu saistībā ar paustajiem viedokļiem.  

Turklāt apņemos pilnībā īstenot Līgumus, Iestāžu nolīgumu par labāku likumdošanas procesu un pamatnolīgumu. 

Eiropas Parlaments un Padome saskaņā ar ES Līgumiem ir likumdevējiestādes parastās likumdošanas procedūras 

kontekstā, un es ievērošu vienlīdzīgas attieksmes principu attiecībā uz abām iestādēm. Es atbalstu Komisijas 

priekšsēdētājas Urzulas fon der Leienas apņemšanos stiprināt Eiropas Parlamenta iniciatīvas tiesības un Komisijas 

apņemšanos veikt turpmākus pasākumus saistībā ar Parlamenta rezolūcijām.   

Ekonomikas un monetārās komitejas uzdotie jautājumi 

Kapitāla tirgu savienība (KTS) 

3. Kāds ir jūsu redzējums par to, kā attīstīt KTS/ uzkrājumu un investīciju savienību? Kādi būs konkrētie pasākumi, 

ko veiksiet, lai to izstrādātu, un kāds būs šo pasākumu grafiks? Cik lielā mērā šajos pasākumos tiks ņemti vērā 

E. Letta, C. Noyer un M. Draghi ziņojumos sniegtie konkrētie ieteikumi?  

Uzkrājumu un investīciju savienībai (UIS), kas ietver kapitāla tirgu savienību (KTS) un banku savienību (BS), 

pēdējā laikā pamatoti ir pievērsta liela uzmanība, un tā ir viena no Komisijas priekšsēdētājas prioritārajām 

saistībām. Priecājos redzēt, ka ES kapitāla tirgu attīstīšana nu ir skaidri formulēta vajadzība, ne vairs tikai vēlama 

lieta, ja mēs vēlamies finansējumu saviem vērienīgajiem politikas mērķiem, tādiem kā zaļā, digitālā un sociālā 

pārkārtošanās. Tas politiskais impulss saistībā ar uzkrājumu un investīciju savienību, ko pašlaik redzu, var veicināt 

pozitīvas pārmaiņas, bet tikai tad, ja tas pārvēršas konkrētos politikas pasākumos.  

Mans redzējums ir skaidrs: Uzkrājumu un investīciju savienībai vajadzētu būt nozīmīgam instrumentam, ar ko 

atbalstīt ES plašāko mērķi veicināt Savienības ilgtspējīgu konkurētspēju un sekmēt pārkārtošanos. Uzkrājumu un 

investīciju savienība papildinās un veicinās citas svarīgas ES iniciatīvas, piemēram, Tīras rūpniecības kursu. 

Publiskās iestādes to nevar sasniegt vienas pašas – ir jāiesaistās un atbildība par reformām jāuzņemas visām 

ieinteresētajām personām, tostarp nozares un pilsoniskās sabiedrības pārstāvjiem. Uzkrājumu un investīciju 

savienības veidošanai ir vajadzīgs progress vairākos darba virzienos, nodrošinot, ka visas dalībvalstis un visas 

ieinteresētās personas gūst labumu no spēcīgiem, integrētiem finanšu tirgiem un labi attīstītiem vietējiem tirgiem, 

lai neviens netiktu atstāts novārtā. Bez kapitāla tirgiem, kas labi funkcionē gan ES, gan valstu līmenī, mēs 

turpmākajos gados nevarēsim apmierināt savas investīciju vajadzības. 

Komisāres amatā, ja mani tajā apstiprinās, es vēlos veidot tādu uzkrājumu un investīciju savienību, kas veicina 

konkurētspēju, labklājību un taisnīgumu visiem ES iedzīvotājiem un uzņēmumiem. Mūsu galvenajam mērķim 

vajadzētu būt pēc iespējas efektīvāk novirzīt Eiropas ietaupījumus ienesīgu un stratēģisku investīciju finansēšanai, 

maksimāli palielinot ieguvumus iedzīvotājiem un uzņēmumiem. Ja mani apstiprinās, es vēlos veidot KTS un BS 

saskaņotā veidā, lai uzkrājumu un investīciju savienība varētu palīdzēt ES sasniegt to kritisko punktu, pēc kura 

straujāka izaugsme, konkurētspēja un mājsaimniecību turības veidošanās kļūtu par patstāvīgu procesu. Tam būs 

nepieciešami mūsu kopīgi neatlaidīgi centieni, un finiša līnija nav novilkta.  

Es uzskatu, ka būs ļoti svarīgi uzkrājumu un investīciju savienībā integrēt bankas, jo tām ir būtiska nozīme 

uzkrājumu un investīciju savienošanā Eiropā. Pirmkārt, bankas turpinās turēt nozīmīgu daļu iedzīvotāju uzkrājumu 

un nodrošinās būtisku finansējumu lielākajai daļai uzņēmumu Eiropā. Otrkārt, spēcīgas Eiropas bankas, kas 

darbojas pāri robežām, ir nepieciešamas, lai varētu nodrošināt svarīgus kapitāla tirgus pakalpojumus, tādus kā 

kotēšana biržā un tirdzniecība. Treškārt, integrēti banku tirgi veicinātu arī efektīvāku finansējuma sadali ES 

ekonomikā. Es uzskatu, ka vērienīgi rezultāti lietās, kas saistītas ar banku savienības galvenajām strukturālajām 

iezīmēm, jo īpaši notiekošā krīzes pārvarēšanas un noguldījumu apdrošināšanas reforma un Eiropas noguldījumu 

apdrošināšanas sistēmas (ENAS) izveide, veicinās banku sektora turpmāku integrāciju un stiprinās finanšu 

stabilitāti. Tomēr progress ir atkarīgs no Eiropas Parlamenta un dalībvalstu apņemšanās un atbalsta augstākajā 

politiskajā līmenī ES. 

Uzkrājumu un investīciju savienības centrā ir jābūt iedzīvotājiem. Iedzīvotāji var gūt lielu labumu no uzkrājumu 

un investīciju savienības, kā arī būt svarīgi tās veiksmīguma nodrošinātāji. Viņiem ir jāgūst vairāk labuma no ES 

kapitāla un banku tirgiem un jāsaņem labāks atbalsts mājsaimniecību turības veidošanā. Būtu jārada iedzīvotājiem 

iespēja ieguldīt lielāku daļu ietaupījumu kapitāla tirgos, vienlaikus nodrošinot pienācīgu aizsardzību, ļaujot 
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Eiropas Savienībā diversificēt investīciju finansējumu un nodrošinot ES uzņēmumiem steidzami nepieciešamo 

kapitālu konkurētspējas un inovāciju vajadzībām un lai ilgtspējīgi īstenotu zaļo, digitālo un sociālo pārkārtošanos.  

Tā kā es nāku no valsts, kas atrodas Savienības perifērijā, es ļoti labi apzinos, ka iedzīvotāju un uzņēmumu situācija 

un vajadzības attiecībā uz ietaupījumiem un ieguldījumiem dažādās dalībvalstīs ir ļoti atšķirīgas. Uzkrājumu un 

investīciju savienībai jādarbojas visu dalībvalstu labā neatkarīgi no to lieluma, pašreizējā kapitāla tirgus attīstības 

līmeņa vai ekonomiskās situācijas. Mums jākoncentrējas uz padziļinātu un integrētu kapitāla tirgu attīstīšanu 

Eiropas līmenī, pamatojoties uz spēcīgiem un labi attīstītiem kapitāla tirgiem visās dalībvalstīs. Šajā nolūkā 

dalībvalstīm ir pilnībā jāuzņemas atbildība par uzkrājumu un investīciju savienību un aktīvi jāiesaistās, lai saprastu, 

kas darbojas labi un kas ne. Tas ļaus noteikt paraugpraksi ES līmenī, kā arī atbalstīs vietējā tirgus attīstību. Jau 

ilgu laiku esmu bijusi iesaistīta KTS projektā un labi izprotu, kas darbojas un kas ne. Ja mani apstiprinās, es 

balstīšos uz iepriekšējiem centieniem un gūto pieredzi un, kas ir svarīgi, ņemšu vērā visu ieinteresēto personu 

ieguldījumu. Līdz ar to domāju, ka daži uzkrājumu un investīciju savienības pasākumi varētu būt augšupvērsti, 

proti, tādi, kurus virza un īsteno dalībvalstis ar Komisijas atbalstu un koordināciju. Jūsu atbalsts, godātie deputāti, 

būs ārkārtīgi svarīgs šajā nolūkā.  

Attiecībā uz termiņiem un konkrētiem pasākumiem, ja mani apstiprinās, pirmajos mēnešos pēc stāšanās amatā es 

iepazīstināšu ar vispārēju redzējumu par to, kā ES, dalībvalstis un tirgus dalībnieki var izlēmīgi virzīties uz priekšu 

uzkrājumu un investīciju savienības jomā. Paturot to prātā un ņemot vērā pašreizējo uzkrājumu un investīciju 

savienības politisko impulsu, es uzskatu, ka politikas pasākumi būtu jākoncentrē uz ierobežotu transformējošu 

pasākumu kopumu, ko var īstenot piecu gadu laikā. Es arī domāju, ka tas būtu jādara ar mazāku regulējumu, nekā 

esam pieredzējuši pēdējos gados. Ar uzkrājumu un investīciju savienību saistītajās iniciatīvās būtu jāiekļauj arī 

priekšlikumi vienkāršot un mazināt regulatīvo slogu, jo īpaši MVU. 

Formulējot uzkrājumu un investīciju savienības prioritātes, es vēlos balstīties uz Eiropas Parlamenta un Padomes 

darbu un nesenajiem Enriko Letas un Mario Dragi ziņojumiem, kā arī citiem valstu līmeņa ziņojumiem, īpaši 

Nuajē ziņojumu, un veicināt visas ES mēroga pieeju. Minētie ziņojumi norāda uz vairākiem svarīgiem 

jautājumiem, kuru vidū ir nepieciešamība paplašināt stimulus komerceņģeļiem un privātiem/publiskiem sēklas 

kapitāla investoriem, palielināt Eiropas akciju tirgu pievilcību sākotnējiem publiskiem piedāvājumiem (IPO) un 

uzņēmumiem, kuri kļūst par akciju sabiedrībām, samazināt regulējuma sadrumstalotību tādās jomās kā 

maksātnespēja, nodokļi vai finanšu tirgus infrastruktūra, veicināt privātos ieguldījumus, tostarp piedāvājot 

ilgtermiņa uzkrājumu produktus, stiprināt finanšpratību, pārskatīt vērtspapīrošanas tiesisko regulējumu un virzīties 

uz visaptverošāku un integrētāku uzraudzību. 

Šādas reformas neapšaubāmi ir vajadzīgas. Tomēr, pirms pieņemt lēmumu par to, kas tiks ierosināts, ja mani 

apstiprinās komisāres amatā, es vēlētos veikt rūpīgāku galveno problēmu izpēti un runāt ar Eiropas Parlamentu, 

dalībvalstīm un visām ieinteresētajām personām, lai noteiktu mūsu kopīgās prioritātes. Piemēram, zinu, ka 

Komisijas dienesti ir organizējuši pirmo viedokļu apmaiņu par šķēršļu apzināšanu tirdzniecības un 

pēctirdzniecības integrācijai un tādu ieguldījumu fondu paplašināšanai, kuri investē inovatīvos un izaugsmes 

uzņēmumos. Nākamajā gadā būtu jāveic pētījums, kurš sniegtu labāku ieskatu par šiem konsolidācijas šķēršļiem. 

Es arī esmu informēta, ka Komisijas dienesti oktobrī sāka sabiedrisko apspriešanu par to, kā varētu atsākt 

vērtspapīrošanu. Arī citās jomās, piemēram, uzraudzības sistēmas uzlabošanā ES līmenī, es plānoju, ja mani 

apstiprinās, rūpīgi apspriesties un sadarboties ar visām ieinteresētajām personām, lai novērtētu, cik efektīvi tiek 

izmantoti esošie instrumenti un vai būtu vajadzīgas strukturālas izmaiņas. Ja mani apstiprinās komisāres amatā, 

visiem šiem faktu vākšanas pasākumiem un dialogam būs izšķiroša nozīme, lai turpmākajos mēnešos nodrošinātu 

informatīvo pamatu manai rīcībai ciešā sadarbībā ar citiem kolēģijas locekļiem un galu galā sasniegtu mūsu kopīgo 

mērķi – konkurētspējīgāku un taisnīgāku Savienību. 

4. Kā plānojat pilnveidot Savienības (pēctirdzniecības) tirgus infrastruktūru kā pamatu turpmākai tirgus 

integrācijai? Vai uzskatāt, ka nesenā ETIR pārskatīšana ļaus nodot euro denominētu atvasināto instrumentu 

tīrvērtes darījumus ES finanšu centriem? Kādus pasākumus veiksiet, lai izstrādātu vienkāršu un lētu uzkrājumu 

un ieguldījumu produktu Savienībā, nodrošinātu pienācīgu aizsardzības līmeni privātajiem patērētājiem un 

ieguldītājiem un palielinātu līdzdalību kapitāla tirgos? Kādas iniciatīvas īstenosiet, lai uzlabotu finanšpratību? 

Vai uzskatāt, ka vērtspapīrošanas noteikumi ir jāgroza tagad vai tad, kad KTS būs pilnībā realizēta, un kā tie 

varētu ietekmēt Savienības finanšu stabilitāti? Vai plānojat ierosināt tiesību aktu reformu, lai pielāgotu kapitāla 

tirgu uzraudzības sistēmu, par piemēru izmantojot VUM? 

Finanšu tirgus infrastruktūrām, tostarp tām, kas sniedz pēctirdzniecības pakalpojumus, ir būtiska nozīme ES 

kapitāla tirgu darbībā. Tām jābūt noturīgām, efektīvām un inovatīvām, lai mūsu finanšu tirgi arī turpmāk būtu 

konkurētspējīgi pasaules mērogā. Diemžēl pastāv šķēršļi, kas kavē patiesi vienota tirgus izveidi pēctirdzniecības 
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pakalpojumiem Eiropas Savienībā. Šo šķēršļu likvidēšanā ir panākts zināms progress, bet daudzi no tiem joprojām 

nav novērsti, kā uzsvērts nesenajos augsta līmeņa ekspertu ziņojumos.   

Nesen Komisijas dienesti organizēja viedokļu apmaiņu starp attiecīgajām ieinteresētajām personām par to, kā 

identificēt atlikušos šķēršļus tirdzniecības un pēctirdzniecības pakalpojumu integrācijai. Nākamajā gadā būtu arī 

jāveic pētījums, kas sniegtu plašāku ieskatu. Turpinās darbs citās ar KTS saistītās jomās, tostarp uzņēmējdarbības 

un maksātnespējas tiesību jomā, un, ja mani apstiprinās, es jo īpaši sadarbošos ar demokrātijas, tieslietu un 

tiesiskuma komisāru(-i), lai nodrošinātu, ka mēs virzāmies vienā virzienā, lai palīdzētu uzņēmumiem un attīstītu 

vienoto tirgu tā, lai pienācīgi aizsargātu patērētājus un privātos ieguldītājus, vienlaikus nodrošinot, ka attiecīgie 

noteikumi tiek racionalizēti un atbalsta konkurētspēju. Man jau ir skaidrs, ka mums jāturpina darbs, lai likvidētu 

šķēršļus, kuri kavē tirgus virzītu pēctirdzniecības pakalpojumu tirgus integrāciju.   

Centrālajiem darījumu partneriem (CCP) ir būtiska nozīme kapitāla tirgu risku pārvaldībā un to netraucētas 

darbības veicināšanā. Tādējādi CCP ir svarīgi dalībnieki veiksmīgas KTS veidošanā. Nesenajā Regulas par 

Eiropas tirgus infrastruktūru (ETIR 3) pārskatīšanā, par kuru Eiropas Parlaments un Padome vienojās šā gada 

februārī, ir noteikts satvars konkurētspējīgu un pievilcīgu tīrvērtes tirgu veicināšanai ES, vienlaikus nodrošinot 

finanšu stabilitāti.  

Lai gan galīgais kompromiss, ko likumdevēji panākuši attiecībā uz aktīvo kontu, nav tik vērienīgs, kā ierosināja 

Komisija, tajā ir panākts līdzsvars starp stingrāku regulatīvo iejaukšanos un tirgus virzītu pieeju. Tas ir pirmais 

solis ceļā uz to, lai samazinātu pārmērīgo paļaušanos uz trešo valstu sistēmiski nozīmīgiem CCP un mazinātu 

saistītos riskus. Aktīvajam kontam apvienojumā ar citiem pasākumiem, kuru mērķis ir uzlabot ES tīrvērtes tirgu 

pievilcību un konkurētspēju, būtu jāsāk process, ar kura palīdzību Eiropas Savienībā turpinās attīstīties tīrvērte un 

tiks samazināta mūsu finanšu tirgu pārāk lielā atkarība no konkrētiem trešo valstu CCP. ETIR 3 ļaus mums rūpīgi 

uzraudzīt, cik lielā mērā šo pasākumu kombinācija dod vēlamos rezultātus. Es mudinātu tirgus dalībniekus 

maksimāli izmantot sniegtās iespējas un palīdzēt attīstīt dziļu un likvīdu tīrvērtes tirgu ES, kā arī mazināt 

iespējamos riskus mūsu finanšu stabilitātei.  

Attiecībā uz vienkāršu un lētu ietaupījumu un ieguldījumu produktu vēlos uzsvērt, ka ir jāizveido patiesi vienots 

tirgus šādiem produktiem, atvieglojot un stimulējot privāto ieguldītāju piekļuvi šādiem produktiem. Ja mani 

apstiprinās, es sadarbošos ar visām ieinteresētajām personām, lai noteiktu labāko turpmāko rīcību, kas pienācīgi 

līdzsvarotu visas iesaistītās intereses. Šādam iznākumam būtu jānodrošina, ka privātie ieguldītāji spēj pieņemt labi 

pārdomātus lēmumus par ieguldījumiem, ir pienācīgi aizsargāti un viņiem tiek nodrošināti taisnīgi nosacījumi 

ieguldīšanai kapitāla tirgos. Tikai tad, ja privātie ieguldītāji var paļauties, ka viņi tirgū gūs pienācīgu peļņu un ka, 

piemēram, ilgtspējīgu projektu atbalstīšana atbildīs viņu vēlmēm, viņi jutīsies motivēti ieguldīt vairāk. Turklāt ļoti 

svarīgi būs uzlabot finanšpratības un digitālās pratības līmeni, ļaujot privātajiem ieguldītājiem pieņemt pārdomātus 

lēmumus un netikt apkrāptiem un maldinātiem. Saistībā ar šiem jautājumiem es arī aicinu godātos deputātus 

iepazīties ar manu atbildi uz 8. jautājumu. 

Vērtspapīrošana neapšaubāmi ir svarīga, taču ir būtiski izprast problēmas šajā tirgū, pirms tiek apspriests, kā tās 

risināt. Šā iemesla dēļ, manuprāt, ir labi, ka Komisijas dienesti ir sākuši mērķtiecīgu sabiedrisko apspriešanu par 

vērtspapīrošanu. Ja mani apstiprinās, es, izmantojot šīs apspriešanas rezultātus, varēšu izdarīt secinājumus par 

labāko rīcības virzienu gan attiecībā uz iespējamo priekšlikumu laiku, gan saturu. Ja pierādījumi liecinās, ka ir 

pamats tūlītējai rīcībai, mums būs jārīkojas. Protams, mums ir jānodrošina, ka neviena no mūsu darbībām vai to 

trūkums neapdraud finanšu stabilitāti.   

Regulējuma un uzraudzības atšķirības kavē integrētu kapitāla tirgu attīstību, tādējādi palielinot izmaksas un 

samazinot konkurētspēju. Daudzas no šīm atšķirībām var kaitēt arī ieguldītājiem, kuriem dažādās dalībvalstīs var 

būt atšķirīgs aizsardzības līmenis. Uzlabota uzraudzības sistēma ES līmenī var būt svarīgs virzītājspēks, lai pilnībā 

izmantotu mūsu kapitāla tirgu potenciālu, samazinot neefektivitāti, īstenojot apjomradītus ietaupījumus un radot 

uzticēšanos tirgu darbībai. Tam būtu liela nozīme regulatīvā sloga samazināšanā. Ir dažādi veidi, kā uzlabot 

uzraudzību. Viens no tiem ir kopīga ES līmeņa uzraudzība, kurā viena uzraudzības iestāde uzrauga konkrētus 

tirgus dalībniekus (kā vienotais uzraudzības mehānisms banku nozarē) dalībvalstīs. Vēl viens veids ir nodrošināt, 

ka valstu uzraudzības iestādes, kas darbojas paralēli, īsteno līdzīgākas pieejas un gūst līdzīgākus rezultātus, 

tādējādi kopīgi nodrošinot saskaņotu uzraudzību. Ja mani apstiprinās, es plānoju rūpīgi apspriesties un 

mijiedarboties ar visām ieinteresētajām personām par nepieciešamību uzlabot uzraudzības pasākumus Eiropas 

Savienībā. Ņemot vērā no viņiem iegūto informāciju, tiktu izvērtētas iespējas uzlabot uzraudzības sistēmu un 

ierosināta piemērota turpmākā rīcība. Ja mani apstiprinās, es paļaušos uz Eiropas Parlamenta un dalībvalstu 

atbalstu šajā procesā. 
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Banku savienība 

5. Kā plānojat iekļaut prioritāšu sarakstā banku savienības izveides pabeigšanu? Ņemot vērā jūsu pilnvarojuma 

vēstulē izklāstītos parametrus, kāda jo īpaši būs jūsu turpmākā rīcība attiecībā uz ENAS izveidi? Kā plānojat 

risināt jautājumu par banku konsolidāciju Savienības līmenī? Vai esat apņēmusies bez turpmākas kavēšanās 

pilnībā īstenot “Bāzele III” standartus? 

Priekšnoteikums ilgtspējīgai izaugsmei un konkurētspējai ir finanšu stabilitāte, lai gan ar to vien nepietiek. Būdama 

Portugāles finanšu ministre, biju iesaistīta vairāku banku bankrota pārvaldībā pēc 2008. un 2009. gada globālās 

finanšu krīzes. Tai sekojošās ekonomikas krīzes laikā daudzi cilvēki zaudēja darbu un mājokli, un daudzi 

uzņēmumi nonāca grūtībās un izbeidza darbību. Šī pieredze man iemācīja, ka finanšu stabilitātes nodrošināšana 

un noguldītāju aizsardzība ir būtiska, lai aizsargātu mājsaimniecību un uzņēmumu labklājību. Jau ieviestie banku 

savienības elementi ir ievērojami palīdzējuši nodrošināt banku nozares noturību. Tas bija labi redzams 2023. gada 

pavasarī, kad cieta neveiksmi vairākas ASV reģionālās bankas un gandrīz bankrotēja Credit Suisse, savukārt ES 

bankas saistītos ekonomikas satricinājumus un negatīvas finansiālas ietekmes izplatīšanās risku pārdzīvoja labi.  

Līdz šim, veidojot banku savienību, galvenā uzmanība tika pievērsta noteikumu kopumiem un institucionālajai 

struktūrai. Ja mani apstiprinās, vēlos tuvināt iedzīvotājus un uzņēmumus tās kodolam. Es vēlētos koncentrēt savu 

rīcību uz to, ko kādu labumu banku savienība viņiem var sniegt: piemēram, ir jābūt stabilai noguldījumu 

aizsardzībai, lai uzņēmumi un uzņēmēji varētu īstenot savus projektus un attīstīt mūsu ekonomiku. Turklāt banku 

savienības rezultātā banku sniegtajiem finanšu pakalpojumiem pārrobežu konkurences dēļ būtu jākļūst labākiem 

un lētākiem. Ietaupījumi Eiropas Savienībā būtu jāizmanto pēc iespējas produktīvāk, un bankām būtu jāatbalsta 

uzņēmumu ieguldījumi – tādiem jābūt banku savienības un plašākas Eiropas uzkrājumu un investīciju savienības 

tālejošākajiem mērķiem. Šajā kontekstā turpmāka konsolidācija var dot bankām iespēju izstrādāt efektīvākus 

uzņēmējdarbības modeļus, būt inovatīvākām, vairāk ieguldīt informācijas tehnoloģijās (IT), sasniegt izaugsmi 

vienotajā tirgū, konkurēt starptautiskā mērogā un diversificējoties kļūt noturīgākām pret satricinājumiem. Es arī 

ļoti atbalstu banku uzņēmējdarbības modeļu daudzveidību. 

Lai turpinātu attīstīt banku savienību, es, ja mani apstiprinās, izvirzīšu šādas prioritātes. 

Pirmkārt, strādāšu pie mūsu efektīvā prudenciālā regulējuma saglabāšanas. Visa mana iepriekšējā profesionālā 

pieredze liecina par to, ka ir svarīgi uzturēt stabilu un pamatīgu uzraudzības sistēmu. Pirmais darbs ir īstenot banku 

nozares tiesību aktu kopumu, ar kuru ES tiesību aktos tika iestrādāti beidzamie “Bāzele III” standartu elementi. 

ES politiskā nostāja ir piemērot starptautiski saskaņotos standartus visām 4500 bankām Eiropas Savienībā, nevis 

tikai lielajām starptautiski aktīvajām bankām, kā tas ir citās jurisdikcijās. Mēs dodam bankām pietiekami daudz 

laika pielāgoties jaunajiem noteikumiem. Tāpēc runāšu bez aplinkiem: noteikumi mums ir jāīsteno, nevis jāatceļ. 

Taču mums jāņem vērā arī starptautiskā konkurētspēja un iespējamās sekas, ko rada kavēšanās un atšķirības 

standartu īstenošanā citās svarīgās jurisdikcijās. Ja mani apstiprinās komisāres amatā, es mudināšu mūsu 

starptautiskos partnerus pēc iespējas drīzāk, lai nodrošinātu vienlīdzīgus konkurences apstākļus, īstenot Bāzeles 

reformas, par kurām panākta vienošanās. Turklāt domāju, ka pēc lielajām banku reformām, kas ilgušas 15 gadus, 

mums būtu jāņem pauze un jādod laiks regulējumam nostabilizēties, lai gan joprojām varētu būt nepieciešami 

turpmāki mērķtiecīgi sistēmas uzlabojumi.  

Otrkārt, ja mani apstiprinās, es strādāšu pie tā, lai panāktu kompromisu par krīzes pārvaldības un noguldījumu 

apdrošināšanas (CMDI) satvaru, kas nodrošinātu reālu progresu banku bankrota pārvaldībā un nodrošinātu finanšu 

stabilitāti. Spēcīgāks CMDI regulējums nodrošinātu iestādēm piemērotus instrumentus grūtībās nonākušu banku 

situāciju risināšanai, neatkarīgi no bankas lieluma un uzņēmējdarbības modeļa, tādējādi saglabājot vērtību, nevis 

to iznīcinot. Es uzskatu, ka sarunām par CMDI būtu jāsākas pēc iespējas ātrāk, un, ja mani apstiprinās komisāres 

amatā, es apņemos veltīt pūles tam, lai rastu kompromisus starp Eiropas Parlamenta un Padomes nostājām, kas 

ļautu uzlabot pašreizējo regulējumu un stiprināt finanšu stabilitāti.  

Treškārt, es strādāšu pie Eiropas noguldījumu apdrošināšanas sistēmas (ENAS) nākotnes virzības noteikšanas ar 

mērķi nodrošināt, ka visi noguldītāji ir vienlīdz aizsargāti neatkarīgi no viņu vietas banku savienībā, un novērst 

risku, ka vietēju banku bankrots var atstāt kaitīgu ietekmi un ietekmēt citas bankas un citas valstis. Es vēlos strādāt 

pie tā, lai rastu risinājumu, ko varētu atbalstīt gan Eiropas Parlaments, gan Padome, un Parlaments te var būt liels 

atbalsts. ECON iepriekšējā sasaukuma beigās pieņēma interesantu ziņojumu, kurā noteikti kompromisa izejas 

punkta elementi. Tā kā diskusijas par ENAS ir apstājušās gandrīz desmit gadus, mums vajadzētu būt atvērtiem 

dažādām iespējām panākt vienprātību. Šajā jautājumā izšķiroša nozīme ir visu pušu gribai, un, ja mani apstiprinās 

komisāres amatā, es esmu gatava sekmēt vienošanos.   
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Ceturtkārt, es izpētīšu veidus, kā aplūkot citus būtiskus aspektus, kas apzināti pēdējo gadu laikā. Mums ir jāapsver, 

kā nodrošināt, ka vietējās banku filiāles gūst labumu no atbalsta, ko krīzes situācijā saņem mātesuzņēmums citā 

dalībvalstī. Un mums ir jāizpēta šķēršļi pārrobežu banku pakalpojumu sniegšanai vienotajā tirgū. Tās nav viegli 

risināmas problēmas. Taču ir svarīgi tās risināt, lai nodrošinātu, ka banku savienība patiešām sniedz labumu ES 

iedzīvotājiem un uzņēmumiem un efektīvi veicina mūsu uzkrājumu un ieguldījumu savienības izveidi.  

Ja mani apstiprinās, es paļaujos uz Eiropas Parlamenta atbalstu šajos centienos. Savā 2023. gada ziņojumā par 

banku savienību Parlaments aprakstīja banku savienību kā būtisku ekonomiskās un monetārās savienības un 

vienotā tirgus papildinājumu. Ziņojumā ir uzsvērts integrētas banku savienības potenciāls veicināt konkurenci un 

palielināt izvēli patērētājiem privātpersonām domāto banku pakalpojumu jomā, tostarp uzlabojot iespējas 

pārrobežu banku pakalpojumiem. Papildus tam tajā uzsvērtas priekšrocības, ko sniedz diversificēta un 

konkurētspējīga banku nozare ES. Es pilnībā piekrītu šiem viedokļiem. 

ES nedrīkst turpināt kavēties, jo konkurētspējas atšķirība ar citām jurisdikcijām, piemēram, ar Amerikas 

Savienotajām Valstīm, turpina palielināties. Ir pienācis laiks progresam attiecībā uz CMDI, ENAS un visiem 

pārējiem dosjē, kas vajadzīgi banku savienības turpmākai veidošanai. 

6. Paralēlas finansēšanas struktūras, kas pašlaik neietilpst regulējumā, varētu radīt problēmas, jo īpaši attiecībā 

uz makroprudenciālajiem aspektiem. Kāds ir jūsu viedoklis attiecībā uz saikni starp nebanku finanšu iestādēm un 

tradicionālo banku sistēmu un iespējamām iniciatīvām šajā sakarībā? 

Nebanku finanšu iestādes (NBFI), piemēram, aktīvu pārvaldīšanas sabiedrības, ieguldījumu fondi, ieguldījumu 

brokeru sabiedrības, pensiju fondi, apdrošināšanas sabiedrības un, mazākā mērā, neregulētas struktūras, piemēram, 

ģimenes biroji, valsts ieguldījumu fondi, finanšu sabiedrības un valstu pensiju fondi, ir galvenais finansējuma avots 

uzņēmumiem, bankām un valdībām un ir vispāratzīti finanšu pakalpojumu sniedzēji Eiropas Savienībā un visā 

pasaulē. Tiem ir būtiska nozīme ES reaģēšanā uz tādām problēmām kā 1) privātā kapitāla piesaiste mūsu politikas 

prioritāšu finansēšanai un zaļajai, digitālajai un sociālajai pārejai, kā arī inovatīviem uzņēmumiem, kā uzsvērts 

nesenajos augsta līmeņa ekspertu ziņojumos, un 2) finanšu pakalpojumu sniegšana ES ekonomikai un pārējai 

pasaulei.  

2020. gadā Komisijas augsta līmeņa forumā par kapitāla tirgu savienību, kurā es biju līdzpriekšsēdētāja tematam 

par privātpersonu līdzdalību, tika norādīts, ka būtisks kapitāla tirgu savienības mērķis ir veicināt ekonomikas 

konkurētspēju un izaugsmi, nodrošinot daudzveidīgākus finansējuma avotus inovācijai, un tādējādi palielināt 

ražīgumu. Nebanku finanšu iestādes nodrošina finanšu daudzveidību, jo tās galvenokārt finansē pašas sevi un veic 

ieguldījumus kapitāla tirgos, kā arī ir svarīgs investīciju un finansējuma avots bankām un citiem privātā un publiskā 

sektora dalībniekiem.  

Pēdējos gados finanšu aktīvu lieluma ziņā nebanku sektors ir kļuvis lielāks par banku sektoru. Es ļoti labi zinu, ka 

neseno notikumu dēļ, kas radīja spriedzi, piemēram, likviditātes krīze Covid-19 pandēmijas laikā, Archegos 

finanšu skandāls vai uz saistībām orientēto investīciju fondu krīze, starptautiskās politikas diskusijās izskan bažas 

par nebanku finanšu iestādēm, un arī vairākas trešo valstu un ES jurisdikcijas un starptautiskās iestādes ir 

uzsākušas attiecīgas iniciatīvas. Iespējamā neaizsargātība ir saistīta ar sagatavotību likviditātes satricinājumiem, 

pārmērīgas ietekmes veidošanos, ko jo īpaši veido finanšu aizņēmumi un atvasinātie instrumenti, un nezināmajām 

sekām, ko rada pieaugošā saikne starp šīm struktūrām un tradicionālo banku sistēmu. 

Es uzskatu, ka NBFI noturība ir priekšnoteikums, lai tās varētu piedalīties uzkrājumu un investīciju savienības 

sekmīgā darbībā, kas saskaņā ar politiskajām pamatnostādnēm ir viena no galvenajām Komisijas prioritātēm. 

Tāpēc es atzinīgi vērtēju to, ka Eiropas Parlaments savā 2023. gada ziņojumā par banku savienību arī atzina, ka ir 

jāuzlabo NBFI noturība. Turklāt ziņojumā uzsvērts, cik svarīgi ir izstrādāt regulatīvos un uzraudzības 

instrumentus, lai novērstu likviditātes krīzi un riskus, ko rada banku un nebanku finanšu iestāžu savstarpējā 

saistība. Uz NBFI, kuras tiek regulētas ES līmenī, attiecas stingri regulatīvie režīmi, proti, Finanšu instrumentu 

tirgu direktīva, PVKIU direktīva, Alternatīvo ieguldījumu fondu pārvaldnieku direktīva, Eiropas tirgus 

infrastruktūras regula un Maksātspēja II, un visi šie tiesību akti nesen ir grozīti. Šīs struktūras darbojas Eiropas 

finanšu uzraudzības sistēmā, kas arī uzrauga finanšu stabilitātes riskus ar Eiropas uzraudzības iestāžu, Eiropas 

Sistēmisko risku kolēģijas (ESRK) un valstu kompetento iestāžu starpniecību. Tāpēc jāatzīmē, ka Komisijas 

dienesti nesen ir sākuši mērķtiecīgu apspriešanos, kurā, pamatojoties uz šiem sasniegumiem, tiek vākti pierādījumi 

par esošās makroprudenciālās politikas piemērotību no NBFI darbības izrietošo sistēmisko risku novēršanai. Es 

arī ceru, ka tā izgaismos jomas, kuras iepriekšējā likumdošana tikpat kā nav skārusi, tostarp nebanku finanšu 

iestādes, kuras pašlaik neietilpst ES regulējuma tvērumā, un tādējādi sniegs lielāku skaidrību par to, vai ir vajadzīga 
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turpmāka rīcība. Apspriešanās rezultāti arī palīdzēs novērtēt iespējas uzlabot likviditātes risku uzraudzību naudas 

tirgus fondos (NTF).  

Finanšu saiknes starp bankām un NBFI jeb to savstarpējā saistība arī ir svarīgs jautājums, kas jāpatur prātā, un es 

atzinīgi vērtēju to, ka Eiropas Parlamenta 2023. gada ziņojumā par banku savienību šim jautājumam ir pievērsta 

politiska uzmanība. Es uzskatu, ka ir svarīgi uzraudzīt šos riska darījumus – ECB-SSM to jau dara – un atturēt no 

pārmērīga riska uzņemšanās, jo īpaši, ja arī riska pārvaldība nav pietiekama. Pateicoties Parlamenta atbalstam, 

Savienība ar 2024. gada banku nozares tiesību aktu kopumu (Trešā kapitāla prasību regula) nesen ir pastiprinājusi 

lielo riska darījumu regulējuma prasības, kuras bankām ir jāievēro attiecībā uz to riska darījumiem ar dažām NBFI. 

Šajā nolūkā banku nozares tiesību aktu kopums paredz, ka ir jāatklāj banku kopējie riska darījumi ar nebanku 

finanšu iestāžu sektoru, galvenokārt riska darījumi ar nebanku struktūrām, kuras neietilpst ES tiesiskā regulējuma 

tvērumā, un ar konkrētām regulējuma tvērumā ietilpstošām struktūrām, piemēram, naudas tirgus fondiem vai 

alternatīviem ieguldījumu fondiem ar augstu aizņemto līdzekļu īpatsvaru. Tas arī pilnvaro Eiropas Banku iestādi 

pārskatīt spēkā esošās pamatnostādnes par nebanku finanšu iestādēm un iesniegt ziņojumu par to ieguldījumu 

kapitāla tirgu savienībā un par banku riska darījumiem ar šīm struktūrām. 

Ja mani apstiprinās komisāres amatā, es sīkāk izpētīšu, kā nodrošināt NBFI noturību, paturot prātā ne vien riskus, 

ko tās rada, bet arī to pienesumu uzkrājumu un investīciju savienībā un līdz ar to mūsu ekonomikas konkurētspējā. 

Turklāt es turpināšu sadarboties ar Eiropas ieinteresētajām personām un starptautiskajiem partneriem, jo īpaši ar 

Finanšu stabilitātes padomes starpniecību, lai uzraudzītu jaunākās norises, novērtētu jaunos riskus un 

neaizsargātības, izpildītu G20 un G7 saistības attiecībā uz NBFI reformām un iespēju robežās nodrošinātu 

koordinētu un labi izstrādātu reakciju uz NBFI neaizsargātībām un izvairītos no regulējuma arbitrāžas mūsdienu 

integrētajā globālajā finanšu sistēmā. 

Ilgtspējīgs finansējums 

7. Kādi turpmāki pasākumi ir vajadzīgi, lai nodrošinātu, ka Savienība joprojām ir pasaules līdere ilgtspējīga 

finansējuma jomā, ka kapitāls ir pieejams ieguldījumiem digitālajā un zaļajā pārkārtošanā un ka tiek stiprināts 

ilgtspējīga finansējuma satvars? Kā plānojat strādāt, lai izveidotu starptautisku pamatu ilgtspējīgam 

finansējumam, ar ko tiktu palielināta ilgtspējīgu finanšu standartu sadarbspēja un efektivitāte dažādās 

jurisdikcijās? Kā jūs plānojat vienkāršot un racionalizēt ilgtspējīga finansējuma sistēmu un uzlabot tās 

izmantojamību, tostarp samazināt administratīvo un ziņošanas slogu, vienlaikus nodrošinot vajadzīgos vērienīgos 

rezultātus? Vai uzskatāt, ka pašreizējā Ar ilgtspēju saistītās finanšu informācijas atklāšanas regula (SFDR) palīdz 

privātajiem ieguldītājiem novērtēt ilgtspējas riskus un pieņemt uz informāciju balstītus lēmumus par 

ieguldījumiem, un vai uzskatāt, ka ieguldījumu produktiem, ko tirgo kā ilgtspējīgus, būtu jāatbilst minimālajiem 

ilgtspējas kritērijiem? 

Kā aprakstīts Komisijas priekšsēdētājas Urzulas fon der Leienas pilnvarojuma vēstulē, mums ir jāturpina attīstīt 

ilgtspējīgu finansējumu, jo īpaši pārkārtošanās un klimatnoturības jomā, un jānodrošina, ka ES joprojām ir 

pasaules līdere šajā jomā. 

ES ilgtspējīga finansējuma satvars tagad lielā mērā ir ieviests. Ņemot vērā nepieciešamību pēc steidzamas rīcības, 

šis instrumentu kopums tika izstrādāts salīdzinoši īsā laikā – darbs sākās 2018. gadā. Agrīnie novērojumi kopumā 

ir iepriecinoši. Mēs redzam, ka zaļās investīcijas stabili aug. Ir arī skaidrs, ka šis jaunais satvars un tā ziņošanas 

prasības īstermiņā rada jaunas izmaksas un ieguldījumi ne vienmēr varēs uzreiz atmaksāties. Tomēr izmaksas, ko 

rada bezdarbība klimata problēmu risināšanā, kļūst arvien redzamākas. 

Ja mani apstiprinās par komisāri, es balstīšos uz esošo satvaru un vajadzības gadījumā strādāšu pie tā, lai 

racionalizētu prasības nolūkā mazināt nevajadzīgu slogu, neapdraudot mūsu kopīgos Eiropas zaļā kursa mērķus. 

Šajā brīdī es saprotu, ka mums nav vajadzīgas būtiskas jaunas prasības vai noteikumi, bet mums, visticamāk, būs 

jāpielāgo un jāprecizē esošās prasības un noteikumi, lai tie atbilstu paredzētajam mērķim. Būtu jāveic arī 

mērķtiecīga pārskatīšana, lai vienkāršotu un atvieglotu satvara piemērošanu. Tāpat ir ļoti svarīgi turpināt atbalstīt 

ieinteresētās personas to īstenošanas centienos. Instrumentu kopums ir jāvienkāršo un jāpadara samērīgāks 

mazākiem tirgus dalībniekiem, tostarp attiecībā uz lielāko tirgus dalībnieku pienākumu netiešo ietekmi, un ir 

veiksmīgāk jāsekmē pārejas finansējuma palielināšana attiecībā visām struktūrām, neatkarīgi no to sākumpunkta 

un paturot prātā, ka pat pakāpeniska nozīmīga virzība uz ilgtspējas mērķu sasniegšanu ir labāka par virzības 

trūkumu. Ja mani apstiprinās, es strādāšu pie tā, lai uzlabotu satvara vispārējo izmantojamību, samazinot 

administratīvo slogu uzņēmumiem, un racionalizētu to, lai tas būtu izmantojamāks plašākam dalībnieku lokam, 

tostarp MVU, neapdraudot galvenos mērķus un neveicinot zaļmaldināšanu. Lai turpinātu īstenot šīs prioritātes, es 

cieši sadarbošos ar Komisijas priekšsēdētājas izpildvietnieku(-ci) tīras, taisnīgas un konkurētspējīgas 
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pārkārtošanās jautājumos, ar ekonomikas un produktivitātes, īstenošanas un vienkāršošanas komisāru(-i), ar vides, 

ūdensnoturības un konkurētspējīgas aprites ekonomikas komisāru(-i) un ar klimata, neto nulles emisiju un tīras 

izaugsmes komisāru(-i).  

Mums jāturpina sniegt īstenošanas norādījumus, jo īpaši par Eiropas ilgtspējas ziņu sniegšanas standartiem, 

taksonomiju un Eiropas zaļo obligāciju standartu. Mums ir jānodrošina, ka informācijas atklāšanas un pārejas 

plānošanas prasības uzņēmumiem visā satvarā ir saskaņotas. Būtu jāizstrādā arī īpaši risinājumi, lai labāk 

apmierinātu mazo un vidējo uzņēmumu un, iespējams, mazo vidējas kapitalizācijas uzņēmumu vajadzības, tostarp 

izstrādājot vienkāršus un pieejamus ziņošanas standartus. Mums būtu jāuzklausa atsauksmes par problēmām, par 

kurām ziņots pirmajos īstenošanas gados, un jāveic nepieciešamie pielāgojumi visā satvarā, ievērojot saskaņotu 

un holistisku pieeju. Mēs jau esam sākuši regulas, kas nosaka ar ilgtspēju saistītās finanšu informācijas atklāšanu, 

sabiedrisko apspriešanu un, pamatojoties uz gūtajām atsauksmēm, mēs vērtēsim, kāda būtu pienācīga rīcība. Mums 

būtu arī jāpārskata ES taksonomijas deleģētie akti, lai aptvertu vairāk saimniecisko darbību, atvieglotu esošo 

kritēriju, piemēram, “nenodari būtisku kaitējumu”, piemērošanu un nodrošinātu, ka pārejas darbības norisinās 

uzticamā veidā, kas atbilst klimatneitrālai ekonomikai, un ka Taksonomijas regulā noteiktā informācijas atklāšana 

ir rentabla. Visbeidzot, mums būtu vēl vairāk jāsekmē datu plūsma un mašīnlasāmība un šajā nolūkā pilnībā 

jāizmanto Eiropas vienotais piekļuves punkts (ESAP).  

Ja mani apstiprinās, es turpināšu darbu pie regulas, kas nosaka ar ilgtspēju saistītās finanšu informācijas atklāšanu, 

lai efektīvāk novērstu zaļmaldināšanu un ļautu galaieguldītājiem vieglāk izprast to finanšu produktu ilgtspējas 

iezīmes, kurus viņi apsver pirkt. Šajā nolūkā, pirmkārt, mums būtu jāapsver izmaiņas vides, sociālās un pārvaldības 

(VSP) informācijas atklāšanā par finanšu produktiem, lai uzlabotu salīdzināmību un uzticamību. Ieguldītājiem ir 

jāsaņem stabila, jēgpilna un viegli saprotama informācija, izvairoties no potenciāli maldinošiem apgalvojumiem 

vai sarežģītiem procesiem. Informācijai, kuras atklāšana paredzēta regulā, kas nosaka ar ilgtspēju saistītās finanšu 

informācijas atklāšanu, jāsaskan arī ar citu informāciju, kura tiek atklāta atbilstoši plašākajam ilgtspējīga 

finansējuma satvaram. Tas nāktu par labu gan privātajiem ieguldītājiem, gan produktu izstrādātājiem. Otrkārt, 

mums ir jānovērtē tās sistēmas pamatotība, pēc kuras kategorizē finanšu produktus pēc to ilgtspējas. Pašreizējā 

satvara neatbilstīga izmantošana pseidomarķējumam rada zaļmaldināšanas un ieguldītāju aizsardzības riskus un 

nenodrošina produktu precīzu kategorizāciju. Vienkārša kategorizācijas sistēma, kas balstītos uz skaidriem 

mērķiem un stingriem kritērijiem, varētu veicināt ieguldītāju izpratni un novērst maldinošu VSP informāciju. Visi 

šie pasākumi būtu daļa no ciešāk integrētas uzkrājumu un investīciju savienības un palīdzētu piesaistīt jaunus 

investorus, kas interesējas par rentabliem videi draudzīgiem produktiem, un mobilizētu ilgtermiņa ietaupījumus 

zaļajām investīcijām. 

Taču mums ir arī jāatceras, ka klimata pārmaiņas un vides degradācija ir globāla problēma. Ja mani apstiprinās 

komisāres amatā, es turpināšu darbu starptautiskos forumos un ar partnervalstu jurisdikcijām, lai veicinātu mūsu 

satvaru savietojamību. Lielāka savietojamība, jo īpaši attiecībā uz taksonomiju un ar ilgtspēju saistītas informācijas 

atklāšanu, palīdzēs attīstīt pārrobežu kapitāla tirgus ar tādiem konkurences apstākļiem, kuros ES uzņēmumi būs 

vienlīdzīgās pozīcijās. ES taksonomija ir iedvesmojusi līdzīgus satvarus, piemēram, Dienvidāfrikā, Kolumbijā, 

Singapūrā, Meksikā. Pārkārtošanās finansēšanas jomā mums būtu jāturpina izstrādāt nepieciešamos principus un 

instrumentus, lai finanšu darbības saskaņotu ar klimata un ilgtspējas mērķiem atbilstoši ES principiem un 

noteikumiem. Tas savukārt palīdzēs saglabāt vienlīdzīgus konkurences apstākļus un konkurētspēju ES 

dalībniekiem, vienlaikus paaugstinot globālos mērķus klimata un vides jomā. Informācijas atklāšanas jomā mums 

arī turpmāk būtu jārāda piemērs. ES pieeja ziņošanai, tostarp dubultais būtiskums, iedvesmoja tādas jurisdikcijas 

kā Šveice un Ķīna. Arī citas valstis (piemēram, Japāna un Apvienotā Karaliste) integrē VSP faktorus investīciju 

lēmumos. Visbeidzot, Komisijai, lai samazinātu iespējamo slogu ES uzņēmumiem, būtu jāturpina balstīties uz ļoti 

augsto savietojamības līmeni, kas jau ir sasniegts starp ES un globālajiem ziņošanas standartiem. 

Iekšējā tirgus un patērētāju aizsardzības komitejas uzdotie jautājumi 

8. Eiropas Komisijas priekšsēdētāja jums adresētajā pilnvarojuma vēstulē lūdza nodrošināt, lai ar ES noteikumiem 

patērētājiem un privātajiem ieguldītājiem tiktu radīts pienācīgs aizsardzības līmenis un viņiem tiktu dota iespēja 

pieņemt uz informāciju balstītus lēmumus un ar taisnīgākiem noteikumiem palielināt savu dalību kapitāla tirgos, 

jo īpaši ņemot vērā MI ieviešanu finanšu nozarē. Kādus konkrētus pasākumus, tostarp likumdošanas pasākumus, 

veiksiet, lai sasniegtu iepriekš minētos mērķus? Lai atbalstītu šī mērķa sasniegšanu, jums būs jāizstrādā 

finanšpratības stratēģija. Kā plānojat izstrādāt šo stratēģiju un kādas darbības īstenosiet šajā nolūkā? 

Ir jādod iespējas privātajiem ieguldītājiem pieņemt labi pārdomātus lēmumus par ieguldījumiem, viņi ir pienācīgi 

jāaizsargā un jānodrošina viņiem taisnīgi investēšanas nosacījumi. Es uzskatu, ka tie ir būtiski priekšnosacījumi, 

lai palielinātu privātpersonu dalību kapitāla tirgos. Tikai tad, ja privātie ieguldītāji ticēs, ka viņi var tirgū gūt 
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pienācīgu peļņu un investēšana atbildīs viņu vēlmēm, viņi jutīsies motivēti ieguldīt vairāk. Privāto ieguldītāju 

līdzdalības palielināšana arī palīdzēs ES ekonomikai. Līdzekļus var novirzīt investīcijām, lai nodrošinātu, ka mēs 

varam sasniegt savus ekonomiskos mērķus, tādus kā inovāciju un jaunuzņēmumu finansēšana un digitālā, sociālā 

un zaļā pārkārtošanās.  

Lai sasniegtu iepriekš minētos mērķus, būs ļoti svarīgi par prioritāti izvirzīt drīzu vienošanos par Komisijas privāto 

ieguldījumu stratēģiju un tās īstenošanu saskaņā ar iepriekš minētajiem mērķiem. Tomēr neatkarīgi no 

galarezultāta ir skaidrs, ka privāto ieguldījumu stratēģijas pasākumi, visticamāk, nebūs pietiekami, lai būtiski 

mainītu privāto ieguldītāju attieksmi pret ieguldījumiem. Mums jādara vairāk. 

Ja mani apstiprinās komisāres amatā, raugoties nākotnē un pamatojoties uz konsultācijām un pieredzi, ko es guvu 

kā līdzpriekšsēdētāja augsta līmeņa ekspertu grupā KTS privātpersonu līdzdalības jautājumos, es plānoju 

paplašināt fokusu un izpētīt veidus, kā izveidot patiesu vienoto tirgu vienkāršiem, lētiem ieguldījumu un 

uzkrājumu produktiem, lai nodrošinātu lielāku izvēli, zemākas cenas un labāku piekļuvi šādiem produktiem. Ja 

mani apstiprinās, es rūpīgi izvērtēšu, vai šādiem produktiem ir efektīvs un funkcionāls vienotais tirgus un kā un 

cik lielā mērā dažādi ieguldījumu veidi varētu piesaistīt jaunus ieguldītājus, tostarp izmantojot viegli pieejamus 

digitālos rīkus, un vai ir ieviesti piemērotākie nosacījumi tam, lai ES uzņēmumi pielāgotu savu mērogu un 

piedāvātu rentablus un pārredzamus pārrobežu produktus ar labu atdevi, nodrošinot arī, ka privātie ieguldītāji ir 

pienācīgi informēti. Mēs zinām piemērus dažās dalībvalstīs, kuras ir veiksmīgi izveidojušas ieguldījumu un 

uzkrājumu kontus, nodrošinot nodokļu atvieglojumus un veicinot privātos ieguldījumus. Es vēlētos rūpīgāk izpētīt, 

kā šīs shēmas darbojas un kas ir bijis to veiksmes pamatā. Jebkādiem centieniem šajā virzienā vajadzētu būt ES 

un valstu kopīgiem centieniem. Ja mani apstiprinās, es cieši sadarbošos ar citiem kolēģijas locekļiem, jo īpaši ar 

demokrātijas, tieslietu un tiesiskuma komisāru(-i) un visām ieinteresētajām personām, lai sasniegtu šos mērķus.  

Mākslīgais intelekts (MI) var palīdzēt patērētājiem un privātajiem ieguldītājiem pieņemt pārdomātākus lēmumus, 

jo ar to var ātri apstrādāt datus un pieejamākā veidā gūt personalizētu ieskatu par individuālu patērētāju vajadzībām 

labāk pielāgotiem produktiem un pakalpojumiem. Tas var palielināt piekļuvi kapitāla tirgiem. Protams, iespējas 

rada riskus, tāpēc svarīgi būs savlaicīgi īstenot MI aktu, lai nodrošinātu uzticēšanos. Ja mani apstiprinās, es cieši 

sadarbošos ar priekšsēdētājas izpildvietnieci jautājumos par tehnoloģisko suverenitāti, drošību un demokrātiju, lai 

nodrošinātu, ka MI akta piemērošana tiek netraucēti un efektīvi integrēta esošajā finanšu uzraudzībā. 

Ja mani apstiprinās komisāres amatā, es turpināšu arī iepriekšējā pilnvaru termiņa laikā paveikto svarīgo darbu 

finanšpratības jomā. Kā prasīts pilnvarojuma vēstulē, es ierosināšu konkrētu stratēģiju. Finanšpratība ir svarīga 

dzīvesprasme, kas būtu jāattīsta jau agrīnā dzīves posmā, jo tā var dot cilvēkiem daudz labāku sagatavotību 

pieņemt apzinātus lēmumus par savām finansēm un plānot nākotni. Ņemot vērā tiešsaistes krāpšanas pieaugumu, 

finanšu pakalpojumu patērētājiem ir jābūt arvien labāk informētiem par kiberkrāpšanu un gataviem tai 

nepakļauties. Diemžēl finanšpratības un digitālās pratības līmenis ES joprojām ir pārāk zems: 2023. gada jūlijā 

veiktās Eirobarometra aptaujas rezultāti liecina, ka tikai 18 % ES iedzīvotāju ir augsts finanšpratības līmenis. 

Finanšpratības līmenis ievērojami atšķiras arī starp dalībvalstīm un dažādām grupām dalībvalstīs, un īpaši sliktāks 

tas ir sievietēm, jauniešiem un vecāka gadagājuma cilvēkiem ar zemāku rakstpratības līmeni. Vāja finanšpratība 

ietekmē personīgo labbūtību un finansiālo labklājību, mājsaimniecības un sabiedrību kopumā. 

Man būs jānovērtē un jāapzina atlikušie trūkumi, kas līdz šim paveiktajam labajam darbam neļauj būt pilnībā 

efektīvam, jāapspriežas un jāpārdomā tālākā rīcība. Jebkādā stratēģijā noteikti tiks meklēti veidi, kā atbalstīt un 

palielināt paraugprakses apmaiņu starp dalībvalstīm un sniegt turpmākus norādījumus esošo finanšu kompetences 

satvaru īstenošanai. Es labi apzinos Komisijas kompetenci šajā jomā un rūpīgi apsvēršu politikas iespējas, 

apspriežoties ar ieinteresētajām personām dažādās nozarēs un sadarbojoties ar citiem kolēģijas locekļiem, lai 

nodrošinātu atbilstošus pasākumus. Es paļaujos uz Eiropas Parlamenta atbalstu šajā sakarā, jo finanšpratība 

nepārprotami ir joma, kurā mums visiem ir jāsadarbojas konsekventā un ietekmīgā veidā.  

Visbeidzot, es vēlos uzsvērt, ka, lai gan centieni uzlabot finanšpratību ir svarīgs papildinājums patērētāju 

aizsardzības noteikumiem, tie, protams, nekādi nevar aizstāt stabilu tiesisko regulējumu patērētāju tiesību 

aizsardzības jomā. 
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Pilsoņu brīvību, tieslietu un iekšlietu komitejas uzdotie jautājumi  

9. Jūsu uzdevums būs turpināt darbu pie digitālā finansējuma, kā arī pie jaunā nelikumīgi iegūtu līdzekļu 

legalizācijas novēršanas tiesību aktu kopuma īstenošanas. 

Kādus pasākumus plānojat veikt, lai novērtētu MI sistēmu ieviešanu finanšu nozarē, tostarp to atbilstību MI aktā 

noteiktajām īpašajām prasībām attiecībā uz augsta riska MI sistēmām (piemēram, riska pārvaldības sistēmām vai 

ietekmes uz pamattiesībām novērtējumiem)? Kādus prioritārus pasākumus plānojat veikt, lai efektīvi īstenotu 

jauno vienoto noteikumu kopumu nelikumīgi iegūtu līdzekļu legalizācijas novēršanas jomā, jo īpaši attiecībā uz 

finanšu sektoru, taču arī uz nefinanšu sektoru, kā arī jaunas pilnvaras, kompetences un instrumentus, kas finanšu 

ziņu vākšanas vienībām piešķirti, lai novērstu, atklātu un apkarotu nelikumīgi iegūtu līdzekļu legalizāciju un 

teroristu finansēšanu? 

 

Savā pilnvarojuma vēstulē Komisijas priekšsēdētāja Urzula fon der Leiena lūdz man turpināt darbu pie digitālā 

finansējuma jomas un jo īpaši novērtēt mākslīgā intelekta (MI) ieviešanu finanšu nozarē. Ja mani apstiprinās 

komisāres amatā, es sadarbošos ar citiem kolēģijas locekļiem un ar FISMA ĢD atbalstu arī ar Eiropas uzraudzības 

iestādēm (EUI) un jaunizveidoto Eiropas Komisijas MI biroju, lai sasniegtu mūsu kopīgos mērķus. Protams, es arī 

cieši sadarbošos ar Eiropas Parlamentu un Padomi. Ja mani apstiprinās, es balstīšos uz jau paveikto darbu, jo īpaši 

uz nesenajām apspriedēm un mērķtiecīgām informēšanas darbībām, kuru mērķis ir apkopot ieinteresēto personu 

ieskatus par pašreizējām tirgus norisēm, kā arī gūt ieskatu par riskiem un šķēršļiem, kas kavē MI ieviešanu finanšu 

nozarē. Es arī cieši sadarbošos ar uzraudzības kopienu un MI biroju, lai nodrošinātu atbilstību MI aktā noteiktajām 

īpašajām prasībām attiecībā uz augsta riska MI sistēmām. Visbeidzot, tā kā mākslīgais intelekts ļoti lielā mērā rada 

iespējas un riskus globālā līmenī, es, ja mani apstiprinās komisāres amatā, sadarbošos ar mūsu starptautiskajiem 

partneriem, piemēram, Finanšu stabilitātes padomi, Finanšu darījumu darba grupu, Bāzeles Banku uzraudzības 

komiteju un Starptautisko norēķinu banku, lai izstrādātu globāli koordinētus risinājumus, ievērojot Eiropas 

vērtības. 

Es uzskatu, ka ir ārkārtīgi svarīgi sadarboties ar visām ieinteresētajām personām – patērētājiem, lietotājiem, 

piegādātājiem, izstrādātājiem, uzraudzītājiem un jo īpaši ar Eiropas Parlamentu un Padomi –, lai nodrošinātu jauno 

MI akta noteikumu ātru īstenošanu. MI aktā patērētāju kredītspējas un riska novērtēšana un cenu noteikšana 

veselības un dzīvības apdrošināšanas jomā ir noteikti kā augsta riska lietojumi, un mums īpaša uzmanība jāpievērš 

tam, lai MI izmantošana šajās nozarēs atbilstu MI aktā noteiktajiem standartiem. Ja mani apstiprinās, es cieši 

sadarbošos ar Komisijas priekšsēdētājas vietnieku(-ci) tehnoloģiskās suverenitātes, drošības un demokrātijas 

jautājumos, lai novērtētu MI ieviešanu finanšu nozarē. Ja radīsies jautājumi saistībā ar ES finanšu nozares tiesību 

aktiem par to, kā tie attiecas uz mākslīgo intelektu, es arī cieši sadarbošos ar uzraudzības kopienu, lai noskaidrotu, 

kā vislabāk risināt šos jautājumus. 

Ja mani apstiprinās, es vēlētos izmantot proaktīvu pieeju, lai pievērstos MI mainīgajai videi finanšu jomā, saprotot, 

ka ir vajadzīga niansēta politikas pieeja, kas inovāciju un MI sniegtās iespējas un priekšrocības līdzsvaro ar stabilu 

riska pārvaldību no finanšu stabilitātes vai pamattiesību aizsardzības aspekta. Sadarbojoties ar likumdevējiem un 

ieinteresētajām personām un veicinot dialogu, es vēlētos izveidot atbalstošu ekosistēmu, kas ļautu gan finanšu 

nozarei, gan finanšu uzraudzības kopienai izmantot MI potenciālu, vienlaikus mazinot tā riskus.  

Attiecībā uz nelikumīgi iegūtu līdzekļu legalizācijas novēršanu reformu pakete, par kuru panākta vienošanās 

iepriekšējās Komisijas pilnvaru termiņā, var radīt patiesas pārmaiņas cīņā pret finanšu noziegumiem. Taču no 

likumiem, kuri netiek īstenoti, ir maza jēga. Es pilnībā piekrītu mērķim, kas noteikts šīs Komisijas politiskajās 

pamatnostādnēs, proti, koncentrēties uz Savienības noteikumu labāku īstenošanu un izpildi. Es uzskatu, ka tam 

vajadzētu būt mūsu galvenajam uzdevumam nelikumīgi iegūtu līdzekļu legalizācijas novēršanas jomā, ja vēlamies, 

lai šī reforma tiktu iedzīvināta un būtu veiksmīga. Ja mani apstiprinās, es strādāšu ciešā sadarbībā ar iekšlietu un 

migrācijas komisāru(-i), lai nodrošinātu konsekventu pieeju mūsu kopīgajiem mērķiem cīņā pret organizēto 

noziedzību. Es arī nodrošināšu ciešu sadarbību starp Komisiju un dalībvalstīm, lai pareizi transponētu jauno 

Nelikumīgi iegūtu līdzekļu legalizācijas novēršanas direktīvu, un risināšu atklātu dialogu ar nozarēm, lai 

nodrošinātu jauno nelikumīgi iegūtu līdzekļu legalizācijas novēršanas noteikumu prasību raitu pakāpenisku 

ieviešanu. 

Mums līdz 2027. gada vidum ir jāsagatavo pamats jaunā regulējuma piemērošanai. Tāpēc mums nav laika 

kavēties – reforma bija apjomīga, un tā paredz svarīgus jauninājumus, kuru ieviešana saskaņotā veidā mums ir 

jānodrošina. Lai mēs varētu sasniegt rezultātus, darbs ir jāsāk jau tagad.  

Jau norisinās darbs pie īstenošanas un deleģētajiem pasākumiem. Tajos tiks sīki izklāstīts, kā finanšu un nefinanšu 

sektora uzņēmumiem ir jāizpilda svarīgas prasības. Prioritāte tiek piešķirta arī darbam pie kopīgiem instrumentiem 
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un metodēm šo nozaru uzraudzībai. Ja mani apstiprinās komisāres amatā, es nodrošināšu, ka mani dienesti turpina 

izmantot šo impulsu, cieši sadarbojoties ar Eiropas Banku iestādi un valstu iestādēm. Visi tehniskie pasākumi tiks 

publiski apspriesti, lai nozare varētu sniegt ieskatu un ieteikumus. Šis process nodrošinās, ka regulatīvās prasības 

ir adekvātas, samērīgas un atbilst paredzētajam mērķim. Tikpat svarīgi man būs izveidot atbilstošu Iestādes 

nelikumīgi iegūtu līdzekļu legalizēšanas un terorisma finansēšanas novēršanai struktūru. 

Attiecībā uz finanšu ziņu vākšanas vienībām (FIU) jau ir sākts darbs pie tā, lai saskaņotu, kā finanšu ziņu vākšanas 

vienības saņem un apstrādā informāciju un apmainās ar to. Turklāt ciešā sadarbībā ar finanšu ziņu vākšanas 

vienībām Komisija pašlaik izstrādā jaunu drošas informācijas apmaiņas platformas “FIU.net” versiju. Ir uzsākts 

arī darbs pie valstu bankas kontu reģistru savstarpējās savienojamības. Darbs, kas tiek ieguldīts visās šajās jomās, 

ievērojami uzlabos finanšu ziņu vākšanas vienību spēju ātri apmainīties ar informāciju un analizēt to, kā arī ziņot 

par lietām tiesībaizsardzības iestādēm.  

Raugoties nākotnē, ja mani apstiprinās komisāres amatā, es nevilcināšos rīkoties izlēmīgi. Eiropa nevar atļauties 

atkārtot tās pašas pagātnes kļūdas, kad novēloti vai nepareizi valstu līmenī pieņemti vai īstenoti pasākumi 

apdraudēja mūsu kolektīvo spēju apkarot finanšu noziegumus. Tāpēc es plānoju izmantot visus manā rīcībā esošos 

īstenošanas un izpildes instrumentus, tostarp preventīvas un pārkāpumu procedūras, lai nodrošinātu, ka satvars un 

mūsu iestādes sasniedz mērķus, par kuriem esam vienojušies.   

 


